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'4,ivn —ruinors., 
terrogating doze'r‘ 
vitally interested is, 
SAGA'S •ace crime-r 
porter, Warren Snit. 
and private investigo 
Renfro T. Hays, have 
uncovered eyewitnesses'7?Vi 
and documentatiqa that 
the confessed assassin 
now serving a 99-year 
prison sentence never 
fired the shot that 
killed America's great- 
est Negro leader! 

REV. 
MARTIN 
LUTHER 
KING! 
By Warren Smith with Renfro T. Hays 
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Editor's note: The State of Tennessee based its case agair.•sF James Earl Ray large-
ly on two premises: First, that the fatal shot was tired from a bathroom window of 
a rooming house across the street from Dr. King's motel; and second, that Charles 
Stephens, who livedin ap apartment next to the bathroom saw Ray leave the bath-

-. room after hearing the rifle shOt The-  folibwing article will show that Charles Steph-, 
ens did not see James Earl Ray, that the shot was not fired from the bathroom —and 
for the .first time, will reveal how the crime was actually coMmitted. and Will intro 
duce new witnesses hitherto unknown to either Ray's defense attorney or the public. 
It is of paramoupt importance that:the, reader bear in mind as, he contemplates the , , 
nevtieVidenti:tkitive araii4iiirig'filie who did it, but rather to prove whO 
not do it. 

Renfro T..1-fais, a Memo*, Tenn.., private inyestigator, was tiVrep to develope. case 
for the defense of James Earl Ray. Hays is a former college football player turning 
flabby with the extra pounds of his 4Oyears. He moves with, the slow, unhurried ease 
of the native-born Southerner. He has a thick, broad Southern accent during normal 
conversation, When he gets excited, his face develops a nervous tic and he talks rap- 
idly, like a Southern auctioneer selling cotton. 	 - 

Hays was hired by Birmingham attorney, Art Hanes, who, was the first defense 
counsel for James Earl Ray..Hays had previously investigated automobile accidents. 
He can look_ at the skid marks, the crumpled. metal and the battered hulks of cars 
and determine what haPpened to cause an accident 

'1 was just a happy de Southern boy with a nice comfortable business," drawled 
Hays. I wasn't concerned with the King case, except as a citizen reading the news-
papers, When Art Hanes came to Memphis he asked several local attorneys to sug- 
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get an-investigator for the defense. They recom-
mended me. I've clone some criminal investigations 
in the past. The phone rang one afternoon and Art 
was on the line. Life.  really hasn't been the same 
ince then." 
Hays developed a case that, he insists, would have 
on an acquittal for Ray. "We were over at the Holl-
y Inn, planning our strategy for the trial when the 
uty came to the door with the notice that wed 

en fired." he said. "Percy Foreman came m on the 
case. He never called me. He never even asked for 

y files. I'm convinced James Earl Ray never pulled 
hat trigger to kill Dr. King." 
Hays headed for skid row when he started his 
vestigation. "I moved down there and started 

listening," he said. "After, the assassination, they 
'flew Ramsey Clark and a whole army of FBI agents 

here. This is just personal opinion, but I don't 
elieve they handled the investigation correctly. 
ey came in suits. white shirts, ties and badges, 
The people on skid row know that the law is "-NT" 

Time and Trouble," Hays continued. "A lot of peo-
le simply said they didn't know anything if you 
on't know anything, you don't get slapped in jail 
s a material witness. It's an easy way out." 

. 	•   • 
Another factor was racial prejudice. More than 

one person in Memphis felt that James Earl Ray 
should have been given a medal instead of a life 
sentence," Hays said frankly. "Witnesses of that 
ture were not about to step forward with any evi-
dence, good or bad." 

Renfro Hays rented a room on South Main Street 
hung out in the skid row bars and made friends wit,  
the hard cases, the alkys, the weeping winos. an 
the beer-bellied broads. 

Here is what he found out during the investigati 
—an investigation in which this writer took pa 
a later point. 

At 6:00 p.m. on the evening of April 4, 1968, 
middle-aged woman stretched out on a rumpled 
in apartment No. 6, in a cheap flophouse at 42 
South Main Street in Memphis, Tenn. Grace E. St 
phens. a slightly-built woman with a purple splotc 
ed face. had recently been released from a Memph 
hospital for injuries requiring skin grafts. After s 
returned to skid row, and her common-law husban 
Charles Quitman Stephens, Grace had neglected the - 
grafts and infection had developed. She was ordered 
to remain quiet until the infection healed. 

Charles Stephens had been in and out of the 

IN 

wo of Dr.•:King's young followers view body of their slain- 
leader., Later, hundreds stood outside Sister's Chapel in. 
Manta, Ga., as the coffin teas carried in for the funeral 

white, were numbed by the killing. .scores of bloody roc 
- 	seroice. Althou.gh millions of Americans, ..both black and ••-: 

incidents flared in cities all over U.S. 
- . .• 



James Earl Ray-patsy? 

apartment during the afternoon. The door to their cheap apartment 

was open: it was a custom among the roomers in the dilapidated flop-

house to leave their doors open. Grace Stephens watched people come 

and go in the hallway. The bathroom was located next to her apartment 

and, sometimes, people stopped to talk, or share a drink with her. 

At 6:01 p.m.. the evening stillness was shattered by the roaring blast 

of a high-powered rifle. A bullet sped at 2,600 feet per second toward 

its target. The slug smashed into the right jaw of Dr. Martin Luther 

King, Jr., slashed his spinal cord and slammed his body to the balcony 

floor of the Lorraine Motel. 
The noise of the explosion was still echoing in the arcade outside her 

window, when Grace Stephens saw a man leave the bathroom, "I'll nev-
er forget him," she would later tell Renfro Hays. "Seeing that man has 

changed my life and caused me to be locked up in a mental hospital." 

Grace Stephens is the only person who got a good look at (and gave 

a description of) the man who fled from the bathroom. She should have 

been a vital witness in solving the case: Yet, only a brief time after fu-

gitive James Earl Ray was arrested in London, and returned to Mem-

phis, Mrs. Stephens disappeared from her flophouse rooms. She vanish-

ed from her skid row haunts! 
In one of the most startling aspects of the King case, she was com-

mitted to a Tennessee mental hospital at Bolivar, Tenn. under circum-

stances that are unusual and suspicious. Newsmen have been unable 

to locate Grace Stephens and, until now, her story has not been told. 

Although she was an important eyewitness, she was ignored by the 

prosecution and not named in the list of potential witnesses. 

Why? 
Grace Stephens' description of the man who fled from the bathroom 

does not match that of James Earl Ray' 

Here is her witnessed and signed statement of the events of April 4, 

1968. This statement was obtained by Renfro T. Hays, after he discover- 

Killer allegedly shot from window (framed by dotted lines). Closeup shows where police claim he stood 

SAGA has uncovered the 
fact that Grace E. Stephens, 
who lived in the apartment 
next to the bathroom, was 
the best eyewitness as the 
alleged killer left the bath-
room, and her description 
does not match that of 
James Earl Ray! 
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ed Grace Stephens was a frightened patient at Western Tennessee 
State Mental Hospital, Bolivar, Tenn. The statement was obtained on 
Nov. 5, 1968 and has never appeared in print or been made public until 

now. It reads: 
"My name is Grace Hays Walden and at this time I am a patient in a 

hospital. I was living at 422.1i South Main Street, Memphis, Tennessee. 
on 4 April 1968. I was living in the apartment next to the bathroom at 
that address. I was ill at that time in body. During that afternoon, be-
fore 6 o'clock, I heard the man in the room next to me go to the bath-
room several times and try to get in, but evidently its door was locked. 

"At about 6 o'clock I heard a shot. I cannot tell where the shot came 
from. I know it echoed in the arcade beside my window. At this time. 
Charles Stephens was in the kitchen fixing a radio. Right after the shot 
a man left the bathroom and went down the hall and down the steps to 
Main Street. I saw this man as he passed the door of my room. 

"My best guess of this man's age was in his 50's. This man was not 
as tall as I am. He was small bone built, He had on an army colored hunt-
ing jacket, unfastened, and dark pants. He had on a plaid sports, shirt. 
His hair was salt and pepper color and he carried something long in his 
right hand but I cannot swear what it was. Charlie, was still in the kitch-
en then but he got to our door by the time the man had gotten to the 
head of the stairs. Charles Stephens went out in the hall and looked 
down the halt In about two minutes Charlie came back into the room. 
We heard screaming at the motel but it was quite some time before any-
one came up to our room. 

"A newspaper reporter came up to our room before the police came. 
Around 10 p.m.. the police came and we went down to police headquar-
ters, I believe 1 gave a statement to Inspector Zachery. This statement 
was more than one page. Charles Stephens had not had much to drink 
that day. He was drinking dark port wine. Within two or three days after 
this, a London newspaper man gave Charlie some money for his story. 

SAGA has uncovered the 

fact that shortly after 
Ray's capture, Grace E. 
Stephens was committed 
to a Tennessee mental 
hospital under unusual and 
suspicious circumstances! 

Eyewitness Grace Stephens was mysteriously committed to mental hospital immediately following Ray's arrest. 

COMMITMENT PROCEEDINGS 

TENNESSEE STATE PSYCHIATRIC HOSPITALS 

DEPARTMENT OF MENTAL HEALTH 

(I) 
The parent. guardian, spouse. or a responsible adult relative, or any licensed physician, health or public welfare officer, 

or the  head of any 'institution in which the individual may be, or any officer authorized to make arrests in Tennessee, may 
file a petition %kith the Judge or Chairman of the County Court of the county in which an individual resides or may be found. 
in writing, substantially as follows: 	 aka Grace E. Stephen 

Grace E. Walden, 336 WashinFton Apt 3  

is mentally sII, not mentally retarded; that 	  

*Os an indigent person) 	 and that. .she..is a citizen 
of the United States and has been a resident of the State of Tennessee for twelve (12) months or more and has been a 
resident of said county for sixty (60) days or more. 
Sworn to and subscribed before me, 

This, . 29 	day of . July 	  i9. ..68 

Probate Court 
"Strike out inapplicable alternative. 
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View from doorway of Dr. Martin Luther King's 
motel roam (top) with arrow indicating sniper's 

supposed vantage point in skid row flophouse. Map 
shows key locations in murder area dotted line 

represents path of bullet. 

SAGA has uncovered two eyewitnesses 
to support the claim that there was a 
gunman in the bushes behind the 
rooming house! 
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He gave him more than one bill. Someone else gave 
him a single bill. l have read this statement of one and 
two-thirds pages and it is true to the best of my know-
ledge and belief. I have not been promised any reward 
or threatened in any way." 

Signed: Grace Hays Stephens 
Witness: signed: Dorothy S. Tanwich. 
Nursing supervisor 

Grace Stephens is a small woman and she estimat-
ed the man who left the bathroom was not as tall as 
her. James Earl Ray is five feet. 10 inches in height. 
Grace Stephens estimated the man was in his 50's. 
James Earl Ray is 40. Ray was wearing a dark suit, a 
narrow black tie and a white shirt that day. Grace 
Stephens saw a man clad in an army (or olive drab) 
hunting jacket, dark pants and a plaid sports shirt. 
James Earl Ray is dark haired. Mrs. Stephens dis-
tinctly remembered the salt and pepper color of the 
fleeing man's hair. 

It is apparent that Grace E. Stephens did not see 
James Earl Ray leave the bathroom immediately af-
ter the shooting. She identified someone other than 
Ray and she is now committed to a mental institution. 

Grace Stephens was committed to the mental hos-
pital under the name of "Grace Hays Walden." Her 
commitment papers are on file at the office of the 
Probate Court Clerk in the Shelby County, Tennessee 
courthouse in downtown Memphis. 

Her commitment file is number 12808 I.D. Her san-
ity hearing was held at 11:30 a.m. on July 31, 1968, 
in the probate courtroom at the Shelby County court-
house. The petition for her commitment is signed 
by a "John A. . 	". The last name is an illegible 
scrawl. The employees in the probate clerk's office. 
and other Shelby County officers, could not translate 
the scribbled signature. 

"It could be anyone." t was informed. 
Tennessee's mental health laws are written to pro-

vide quick confinement of an individual who has been 
accused of mental illness. A petition is filed with the 
judge or chairman of the county court in which the 
person resides. The petition asks for a sanity hearing. 
According to the present Tennessee law, these pe-
titions can be filed by "... The parent, guardian. 
spouse or a responsible adult relative, or any licensed 
physician, health or public welfare officer, or the head 
of any institution in which the individual may be, or 
any officer authorized to make arrests in Tennessee." 

Many attorneys in Tennessee believe this is a dan- 
gerous law. "It empowers too many people to ask for 
a sanity hearing," an attorney stated. "A two-bit, jack-
leg justice of the peace. magistrate, can pull a citi-
zen in on a sanity hearing. The part reading 'the head 
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Rifle was found in door-
way of Canipe Amusement 

Co., wrapped in green 
bedspread. Police say it 

was murder weapon, but 
SAGA'S evidence indicates 
it was planted minutes be-

fore killing. 

of any institution where the individual may be is ex-
tremely dangerous. A jail, a hospital, or even a col-
lege is an institution. Conceivably, a college president 
could sign a petition asking for a sanity hearing for 
dissident students." 

When a petition is filed, the individual may be plac-
ed in a psychiatric clinic for observation or confined 
in jail until the date of the hearing. "You will discover 
a person's rights as a citizen are removed without 
due process of the law," the attorney continued. "The 
patients in a Tennessee state psychiatric hospital do 
not have the rights given to a prisoner in jail." 

Frequently, a sanity hearing is a very informal pro-
cess. "You can be tested against your will at the psy-
chiatric clinic, and then those test results can be used 
against you at the hearing," the attorney declared. 
"To be committed, your papers must be signed by 
two licensed physicians. These men are not required 
to be psychiatrists. They could be surgeons, or an eye, 
ear, nose and throat man. I've known cases where 
the doctors never examined the patient but relied on 
the psychiatric reports, or statements from relatives." 

Two medical doctors signed the additional papers 
that are required by law to send Grace Stephens to 
Western Tennessee State Mental Hospital at Bolivar, 
Tenn. 

A Dr. D,G. Moore diagnosed that her illness was of 
"years" duration, although the physician has not 
known Grace Stephens for that time. according to 
her. Dr. Moore said her medical treatment had been 
"hospitalization for over three weeks," which meant 
that Grace Stephens was possibly kept in a psychia-
tric clinic in Memphis for more than three weeks prior 
to her hearing. 

Dr. S.D. Vick diagnosed that Mrs. Stephens suffer-
ed from "chronic brain syndrome," which is a term 
that means nothing to laymen or psychiatrists. Dr. 
Vick said that 	 (Continued on page 70) 

SAGA has uncovered two eyewitnesses 
who claim Ray's rifle was laid in the 
street several minutes before Dr. King 
was shot! 
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EVIDENCE THAT JAMES EARL RAY DID NOT KILL REV. KING! 

(Continued from page 21) 

Grace Stephens was "hallucinatory—see 
husband in ceiling—thought he was to 
shoot her" (although these last words 
could be "shout hear"). Dr. Vick's hand-
writing on the commitment papers is al-
11108t as confusing as his use of unknown 
psychiatric terms. 

And if she did say something about 
fearing her husband, did that justify corh-
mitting her? 

The fact that Charles Stephens. her 
common-law husband, waeonce involved 
in a shooting scrape, and has been known 
to attack Mrs. Gracie Stephens. or his 
girl friends. was not mentioned in the 
commitment papers. 

In Tennessee. and most other states, an 
indigent person committed to a mental 
institution is given a court appointed at-
torney or guardian. At the probate court 
hearing. Grace Stephens was given guard-
ian ad !item and counseling by attorney 
C. Cleveland Drennon. Jr.. a former 
Memphis attorney-general. Drennan now 
has a private practice and also is a friend 
to the Shelby County Attorney- 

General. 	There are approximately 
1.000 practicing attorneys in Shelby 
County and Grace Stephens wonders why 
a lawyer closely linked to the prosecution 
was selected for her court-appointed 
counsel. 

In order to discover whether she might 
have been mentally ill. Renfro Hays 
checked other sources of information. In 
November /968, and on two occasions in 
1969. an attempt was made to obtain a re-
port on the nature of her illness. She was 
taken to Tennessee Psychiatric Clinic, 
Memphis. shortly after James Earl Ray 
was captured. Testing, evaluation and 
diagnosing of potential mental patients is 
performed at the clinic. 

Under ordinary circumstances, the 
patient's file remains at the clinic. A sy-
nopeis the report is then forwarded to the 
mental hospital. Contact was made with 
a psychiatrist employed by the Tennessee 
Mental Health Department. 

"Look at her file and determine wheth-
er she needs hospitalization." was the 
request. 

The psychiatrist reported: "This is the 
first time this has ever happened but 
there are no records on that woman. 
Someone has pulled her file.-  

This information was later verified 
through another source. The situation re-
mains at that point as this article goes to 

press'. 
HOW GRACE STEPHENS WAS AC-

TUALLY FOUND 

"I heard there had been a woman in 
the room with Charlie Stephens," Renfro 
Hays explained. "Everyone had ignored 
her and I wondered why. She had just 
vanished into thin air by the time I got on 
the case. Someone finally got a letter 
from her, postmarked from Western State 
Mental hospital. I went through the files 
at the probate court clerk's office, finally 
found she was listed as Grace Hays Wal-
den_ also known as Grace E. Stephens. 

"I went over to Bolivar and talked with 
Mrs_ Stephens." he continued. "A nurse 

wog greliont throughout the inter- 
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rogation." 
According to Renfro Hays, the fact 

that Grace Stephens was committed to 
the mental hospital under a generally un-
known name (possibly a legal name) sup-
ported the idea that the insanity lock-up 
was designed to prevent her existence and 
whereabouts from being discovered by 
James Earl Ray's defense attorneys. 
Thus, Renfro Hays sought to learn from 
Grace Stephens who was responsible for 
her using the name "Walden.-  She told 
him: "I am desperate to get out of here. 
came under the name of Grace Hays Wal-
den because they said there were so many 
colored people incarcerated here and you 
never know who was a King admirer." 

The warning had come to her from 
those seeking to commit her-r, she had been 
frightened into changing her name. 

Incensed, she demanded: "What kind 
of justice is being dispensed in this coun-
try when a witness in the King case is 
locked up in a mental hospital?" 

Was Grace Stephens sent to a mental 
institution because her testimony would 
demolish the prosecution's case against 
James Earl Ray? The fact is that she was 
a vital witness. Her statement refutes the 
story of her husband. Charles Step-
hens—the state's key witness. Further-
more, she was locked up shortly after 
Ray's arrest under suspicious circum-
stances and until this magazine article. 
has never had an opportunity to present 
her story to the public. 

This is just a portion of the new evi-
dence we have developed on the assassi-
nation of Dr. Martin Luther King. Jr. 

Let us go back now to Monday. March 
10, 1969, to the Shelby County courtroom 
that was crowded with reporters as James 
Earl Ray and his attorney, Percy Fore-
man, entered a plea of guilty to murder in 
the first degree. Defense attorney Fore-
man. the prosecution and crusty Judge 
W. Preston Battle had privately agreed to 
a 99-year sentence in return for a plea of 
guilty. 

On the surface, the plea was usual and 
proper. !Nude fuss was n-iade in the court-
room about James Earl Ray being treated 
as an "ordinary prisoner." However, it 
was no ordinary case. Ray had not been 
held in jail as an ordinary prisoner and 
the American public was waiting for the 
answers to many nagging questions about 
the assassination. 

Since attention had first focused on the 
escaped convict as the possible assassin, 
there has been considerable publicity giv-
en to his movements prior to and after 
April 4. 1968. We know that James Earl 
Ray mailed in a coupon to a photo mail 
order company and endless other hits of 
trivial information. However. we know 
very little about his movements and ac-
tions between (our and stren Ant. on the 
day that Dr. King was assassinated. 

The prosecution could prove that 
James Earl Ray purchased a rifle in Bir-
mingham, Ala. on March 29, 1968. They 
could also prove that this same rifle was 
found on the street in front of the room-
ing house only minutes after the shoot-
ing. The prosecution might have found it  

extremely difficult to prove that the bul-
let taken from Dr. King's body was fired 
from the rifle purchased by Ray. 

There is little doubt that James Earl 
Ray drove to Memphis, purchased a pair 
of binoculars and rented a room at the 
flophouse at 42244 South Main Street. 
With the testimony of the state's key wit-
ness, Charles Stephens, the prosecution 
would try to prove that James Ear! Ray 
fired the shot and fled from the bath-
room. We shall see how strong Mr. Step-
hen's statements really are under exam-
ination. 

Ray allegedly fired the shot, walked 
from the bathroom, through a dim hall 
and down a stairway to the street. Then_ 
unexplainably. he deposited the rifle in 
the doorway of the Canipe Amusement 
Co. He also dropped a small travelling 
bag containing various articles with his 
fingerprints. 

Shortly after the assassination, the 
Memphis police radio network was pene-
trated with fake reports of a fleeing white 
Mustang Hater found to be Ray's vehicle! 
at various locations in north Memphis. 
Then another fake Civilian Band broad-
cast was received by the Memphis police 
network and this drew more police to 
north Memphis. Naturally, the best es-
cape route from the city. and state, was 
south_ 

The radio broadcast was a "prank by a 
high school student." according to the 
Memphis police: it was a "coincidence" 
that a high school student "knew" the 
killer was fleeing in a white Mustang. and 
more of a coincidence that just such a car 
later turned out to belong to James Earl 
Ray. 

Coincidence? 
"That is just too much to be a coinci-

dence!" declares Hayes. Obviously the 
police had been set up and fallen for it! 

-The most important witness": 
Charles Quitman Stephens, who lived in 
apartment number 6 with Grace Step-
hens, claims to have seen James Earl Ray 
emerge from the bathroom immediately 
after the shot was fired_ "I was in my 
kitchen working on my radio.-  Stephens 
told newsmen. "When that gun exploded 
it sounded like a German 88.-  Stephens 
knows the sounds of the big Nazi guns; he 
was injured in France during W.W. 
has a metal plate in his skull and draws a 
$113-a-month veteran's disability pen-
sion. 

"I went to the door and walked out into 
the hallway. I could see a man at the off-
set in the hall." Stephens continued. "'He 
had something in his hand wrapped in a 
newspaper.- 

Charles Stephens has been called a "re-
tired heavy construction operator" in 
various newspaper stories. Clay Blair. Jr., 
the author of The Strange Case of James 
Earl Ray Bantam Paperbacks/ charac-
terized Stephens as ''a heavy equipment 
operator forced into retirement by tu- 
berculosis.. 	In'reality. he is an alco- 
holic. a habitue of skid row, and in the 
jargon of Main Street. has a "drinking 
problem." Stephens is also known as a 
"mean drinker.-  He was involved in a 
shooting incident in 1964 and sentenced 
to the Shelby County penal farm for  six 
months. He has beaten up Grace Step- 

(Con t Sneed on page 72) 
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(ranienned learn page 70) 

The hallway was lit by a bare 25-watt 
bulb, There is an offset in the hall he-
tween Stephens' room and the stairwell. 
A sober individual with excellent eyesight 
might experience difficulty in die-
tintruishi rig a man down the length of the 
dark hallway. 

Charles Stephens had been drinking 
heavily that afternoon and wae probably 
drunk. In her statement, Grace Stephens 
said he "had not drunk much" and "was 
drinking dark port wine," As she was ac-
customed to her husband's drinking 
habits, we sought other witnesses for a re• 
port on Stephen's condition_ 

Lloyd Jowers is the proprietor of Jim's 
Grille, located directly below the rooming 
house. Jowers remembers the events of 
April 4. 1968 quite well. "Charlie was in 
here between four and five o'clock. He 
had been arguing with his landlord." Jo-
were said, "I remember it because Charlie 
was drunk_ When 1 heard the shot, I 
thought Charlie might have shot his 
landlord." 

"Drunk" is a term that needs precise 
definition. I asked Jowers for a more de-
tailed description. 

"Drunk is drunk with Charlie," he re-
plied. -He was in his usual intoxicated 
condition. He stumbled once while he was 
in here and fell against one of the stools,-  

After he left the cafe. Charles Stephens 
telephoned the Veteran's Cab Company 
for a taxi. Cab driver James -Quick 
Draw" McGraw arrived at the rooming 
house at 422- }4 Main Street and went 
upstairs for his fare. 

In a statement to Renfro T. Hays. 
McGraw reported: "Charlie was pretty 
drunk- He was down on the kitchen floor 
trying to fix his radio. He was in no con-
dition to go anywhere_ I know Charlie 
and I suggested that he stay home and 
sleep it off. I went back down to my cab, 
reported a 'no fare' to the dispatcher and 
left." 

McGraw estimates he was at the roo-
rninghouse between "5:30 p.m. and 5.45 
pm,. give or take a few minutes." During 
their investigation of the assassination, 
agents for the FBI took the cab driver's 
trip sheet from the cab company files. 
The trip sheet was never returned. 

On the morning after the shouting, 
Charles Stephens was interviewed by two 
newspaper reporters. a photographer and 
a radio news broadcaster. They asked for 
his-description of the fleeing gunman. 

"Hell, f didn't see anything," Stephens 
reportedly said. "I didn't know what hap-
pened until the police came upstairs last 
night and took us to the station.-  

.after  Stephens was paid by the London 
newsman for his story, his statements 
were headlined in a London newspaper. 
The story was clipped by an FBI agent in 
London and forwarded to Washington. 
D.C. In turn. the information was fed 
back to the General Assignment division 
of the Memphis police department and a 
pick-up order was issued for Stephens. At 
that time, Inspector Z. A. Zachery and 
his investigators on the King slaying were 
apparently not aware that Stephens was 
considered an important witness. 

Court Square. in downtown Memphis. 
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is a tree-shaded city park where the hus-
tlers. winos, alkys, pensionsers and people 
with time to spare, gather to discuss the 
state of the world, play checkers, or col-
lect enough money for another bottle. 
Charles Stephens was apprehended in 
Court Square by a park policeman. 

The patrolman telephoned an in-
vestigator on the King squad. "I've got 
Charlie Stephens here. What do you want 
me to do with him'!" 

"We don't want him." the investigator 
said. "He doesn't knew anything." 

"General assignment has a pick-up or-
der out for him. He's sueMased to be an 
important witness," the patrolman said. 

"All right," growled the investigator, 
"bring him in" 

Stephens was promptly put in jail, He 
was held on a $10,000 bond as a material 
witness in the case and jailers were in-
structed that he was not allowed any vis-
itors. 

When the extradition hearing for 
James Earl Ray was held in London. 
Stephens was characterized as vitally im-
portant to the case. Barrister David Cal-
cine who was representing the United 
States, was quoted as saying, "Charles 
Stevens is an important witness to the as-
sassination." (His name was misspelled 
in news dispatches and official docu-
ments./ 

At a habeas corpus hearing in Mem-
phis. prosecutor James C. Beasley in-
formed the court that -no other witness 
can testify to the same material facts." 
Beasley said Stephens was placed in jail 
"to keep him from being disposed of—to 
speak plainly." 

This statement by the prosecutor about 
potential danger to witnesses prevented 
Renfro Hays from developing his in-
vestigation as thoroughly as possible. 
"There are silent people in Memphis who 
have information on the assassination," 
Hays said. "They are afraid to be put on 
,record because of their fear of retail-
atiort" 

Stephens' importance as a key witness 
did not reach the Memphis newsrooms 
for several months, His name was spelled 
as -Stevens" for a long time. 

After his release following the habeas 
corpus hearing, Stephens was placed un-
der a two-man. three shift 24-hour police 
guard. An owlish man with horn-rimmed 
glasses. Stephens has a long police record 
in Memphis. He was involved in the 
shooting 411964 and has been indicted on 
other occasions. However. his file at the 
Memphis Police Department was pulled 
by parties unknown and, at the time of 
this writing, no information can be ob-
tained concerning his police record. 

Grace Stephens signed a statement 
that someone other than James Earl Ray 
left the bathroom immediately following 
the shooting. Grace was committed to a 
mental institution a short time after 
James Earl Ray was arrested, On the oth-
er hand, her common-law husband, 
Charles Stephens claimed he could iden-
tify Ray as the assassin who fled from the 
bathroom. Charlie also discovered that 
his role as a co-operative state's witness 
was a very lucrative opportunity. 

Stephens was provided with a charge 
account at Jim's Grille. owned by Lloyd 

Jowers_ The prosecutor's office paid Step-
hen's food hill on several occasions. Je-
wess stated, 

Later, the authorities moved Stephens 
from his dismal room in the flophouse. A 
larger. much nicer apartment was rented 
in another section of the city. Rent on the 
apartment was paid from a cash slush 
fund in the prosecutor's office. "Charlie 
was really living high in those days.-  said 
a friend. 

With this new affluence. Stephens be-
came well acquainted with his police 
guards. On several occasions, he at-
tempted to use the police cruisers for 
transportation to purchase whiskey and 
beer from local bootleggers. He enter-
coined his friends from skid row and also 
began to discuss the reward offered for 
the capture of Dr. King's killer. 

Stephens retained an attorney and 
filed for the reward ninnies. His claim to 
the reward is presently in the hands of at-
torneys. 

Although Stephens was said to be the 
only eyewitness who could place James 
Earl Ray at the scene of the crime. the 
prosecution did not put him on the wit-
ness stand during the brief hearing held 
after Ray pleaded 

The rifle in the doorway: According to 
the official version. James Earl Ray shot 
Dr. King from the bathroom window, 
then walked immediately from the bath-
room. through the hallway and down the 
stairs onto the street. Then. the fleeing 
murderer is said to have done something 
utterly ridiculous. He wrapped his rifle in 
a green bedspread, according to police re-
ports, and laid the weapon down in the 
doorway of the Canine Amusement Com-
pany. He also dropped his travel hag at 
the same time, oil with his fingerprints on 
the items.' 

Some authorities claim this was a 
boastful killer's way of saying: "I did it.-  

Others believe he may have noticed po-
licemen running toward him, became 
frightened, and dropped the weapon. 
However. Ray could have taken two or 
three more steps and have hidden the 
rifle behind a billboard or in a weed-
strewn machinery yard. Safely concealed. 
it would have been hours, even days, be-
fore the police would have discovered the 
weapon. 

There are many unsatisfactory ex-
planations concerning the rifle. The po-
lice did not release the information that 
the rifle was wrapped tightly in a white 
sheet. then placed inside the rifle box. 
The rifle and the travel kit, or bag. was 
then tightly wrapped inside a green bed-
spread. 

Dr. King was shot at 6:01. The rifle was 
in the possession of the police within four 
minutes_ The gunman would have to be 
an unusually versatile individual to wrap 
the weapon so securely, walk down the 
hall. down the steps, and disappear in 
three or four minutes. Even more con-
fusing, Charles Stephens claimed the flee-
ing gunman carried "something wrapped 

newspaper,", yet the rifle was Found 
wrapped in a sheet plus a green bedspread 
only a couple of minutes later. 

Could James Earl Ray flee the scene of 
an assessination, carrying a rifle. a rifle 

(Continued on page 74) 
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Beat this for a New 

Spare Time or Full-Time Job! 
If you are "bumping along the bot-
tom.-  and hate what you are doing 

. If you have despaired of ever 
being somebody in this tough old 
world, and your paychecks aren't 
keeping up with inflation — BE OF 
GOOD CHEER. We can show you 
how to get out of your rut and 
enjoy life again. 

A Booming, Billion-Dollar, Wide-Open 
Business, With NO SELLING! 
Perhaps you never heard of Accident Inves-
tigating. Today, it is a booming, billion-
dollar lousiness - the result of millions of 
fires, auto and home accidents, hurricanes 
and tornados - and the claims that must 
be investigated and settled, as the result of 
them The demand for trained investi-
gators far exceeds the supply. In fact. the 
demand is so great that many companies 
waive even a high school education. 

We train you quickly at home in your 
spare time through a recommended t5 
Minutes a Day Reading Program. That 
this program gets results and gets results 
fall, is best evidenced by the hundreds of 
our graduates now in this exciting, high-
pay field - and the scores of insurance 
and transportation companies snatching 
up more men as they get their diplomas-

This a not unusual, since the Liberty 
School is Approved Sy the Office of 
Superintendent of Public Instruction, also 
Approved raw Benefits under the Cl. Bill. 

Car Furnished. Many Fringe Benefits. 

No wonder it is possible for many Liberty 
School students to start earning, within 

weeks, good money while they learn 
- without even giving up their old lob's-
Accident Investigating is truly an "elite" 
career The trained staff investigator is in 
an enviable position, getting many fringe 
benefits like family hospital care, retire 
ment pension plans, generous paid vaca-
tions- You are never stuck on a plant 
assembly line, or chained to an office 
desk in this Lob' 

We Help You Find the 
Kind of Job You Want. 
We provide FREE EMPLOYMENT HELP 
through our NATION WI DE PLACEMENT 
SERVICE or show you how to start an 
investigating business of your own at 
home_ There is a wide choice of openings. 
Our Monthly Graduate List is requested by 
wares of his insurance companies looking 
for men 

Some Men PAake More in a Day 
Than They Formerly Node in a Week! 
Dave Durant increased lies income 50 per 
cent. soon as he became an Accident 
Investigator. Bill Waddell's company has 
given him a fat raise-tvery year. He now 
has a handsome five-figure income. 
Anthony Allen, a college graduate and 
registered pharmacist. switched to Acci-
dent Investigating and almost doubled his 
earnings. Bob Pritchard reports corn• 
ponies in his area are offering qualified 
investigators as much money as college 
graduates are getting.. 

Plenty Room for Advancement. 
it costs you nothing to find out how 
easily and quickly you can switch into 
this exciting new field that makes every 

Texas. I wasn't about to stick my neck 
out when a man pleads guilty." 

Why place a rifle in the doorway sev-
eral minutes before the assassination? 
Renfro Hays has a theory. "When the po-
lice came running up and found the rifle 
on the sidewalk, this indicated the killer 
had already left the area.-  he said. "They 
did not go up into the rooming house at 
that time. They scattered and started 
searching the neighborhood. Then, the 
radio broadcasts about the white ,Mus-
tang drew them further away from the 
scene. It was a diversionary tactic. It was 
quite some time before they went upstairs 
in the rooming house. The planted rifle 
also pulled them away from searching the 
bushes in the vacant lot behind the room-
ing house. 

"There was a newspaper reporter up-
stairs lin the rooming housel interviewing 
people before the police arrived," Hays 
declared. "Yet. I've checked with every-
one and I can't find anyone from the pa-
yers. or radio station, who was upstairs 
before the police. If we want to be a little 
paranoid, we might consider the reporter 
was actually someone in the conspiracy 
checking on what the roomers knew." 

Hays also believes the rifle was planted 
as another piece of evidence against 
.fames Earl Ray. "Ray came to Memphis 
thinking he was going to sell rifles to 
some Cuban exiles,-  Hays said. "He had 
purchased the rifle in Birmingham. as a 
sample gun to show the gun buyers. He 
exchanged it for another gun. The prose-
cution claims the first rifle would not fire. 

I talked with people at gun factories. Did 
you ever hear of a new gun not firing? 
Well, they didn't either. They said their 
weapons are tested before they leave the 
factory. 

"Based on facts from my investigation. 
and information gained from James Earl 
Ray, he was ordered to exchange the gun 
in Birmingham so hr would be remem-
bered by the store owner," Hays contin-
ued. "A man might forget a customer who 
buys a gun and vanishes. He won't forget 
a man who buys a gun, exchanges it and 
then has to have the scope changed. Ray 
was being manipulated. The gun on the 
sidewalk drew the police away from the 
men who pulled the trigger." 

Besides the gun. Ray's travel bag was 
left on the sidewalk. I was suddenly 
struck by the thought that each article 
left in the bag was a clue to Ray's travels 
in the months prior to the assassination. 
He left a transistor radio that he had pur-
chased a couple of days before his escape 
from Missouri State Prison. A hammer 
and pliers, two very unusual objects in a 
travel bag, were purchased on the West 
Coast. They led the investigation to that 
part of Ray's life. The binoculars in the 
bag linked him to Memphis. The rifle led 
to his time in Birmingham. 

The travel bag also contained several 
large sized T•shirts and a pair of size 28 
underwear shorts. James Earl Ray could 
possibly wear the T-shirts but he definite-
ly could not wear the shorts. Ray wears a 
size 3-I shorts. However, laundry marks 
on the underwear did lead the FBI to the 

Log Angeles area. 
Says Renfro Hays. "that rifle and trav-

el bag were planted in the doorway to im-
plicate Ray and, at the same time. lead 
the police away from the rociminghuuse.'• 

When Ray's abandoned Ford Mustang 
was located in Atlanta. Ga.. there were 
'several items of clothing found in the au-
tomobile's trunk. including: a blue. 
short-sleeved shirt, a sweatshirt. a jacket 
and a pair of walking shorts. Two bed-
sheets, a pillow and pillow cases were also 
found in the trunk. Several items in the 
trurk were small-size garments. They 
would not have fit James Earl Ray. They 
would fit a man of small stature. weighing 
about 125 pounds. Also there were many 
cigarette butts in the ashtray 'though 
Ray doesn't smoke). Furthermore. when 
the white relit :tang was found in Atlanta, 
it had been wiped clean of all finger-
prints. 

The only fingerprints belonging to 
James Earl Ray found in Memphis were 
on the contents of the travel bag or the 
rifle. There were absolutely no prints be-
longing to Ray found in the rooming-
house or the bathroom. 

The significance of this information 
about the fingerprints is enormously im• 
portant. For the prosecution is saying 
that James Earl Ray was not smart 
enough to keep his fingerprints off the 
rifle and traveling bag 'which Renfro 
Hays claims was a plant) but was smart 
enough to keep them off the abandoned 
Mustang. 

As for the bathroom. Inspector Z. A. 
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Zachary removed its window sill, He an-
nounced that a "fresh indention" in the 
wood was consistent with marks made by 
the rifle. (While I was in Memphis 
walked up the dark stairway to the bath-
room. You do not have to go through the 
rooming house lobby: many characters on 
skid row use the bathroom quite freely.) I 
discovered that the remaining wood 
around the window frame is old, painted 
hardwood. It was almost impossible to 
raise a sliver of wood with a pocket knife. 

was getting plenty of information 
from the police." Renfro Hays said. 
-They dusted the bathroom for finger-
prints. There were several prints on the 
window sill. These prints have never been 
shown to have any significance by law en-
forcement authorities.-  

Several newsmen theorized that the in-
dention mentioned by Inspector Zachary 
was made by the rifle kick after it was 
fired. However, a rifle will kick upwards 
and to the right after firing. ft does not 
jump downward_ 

The question of ballistics on the .30-06 
rifle left in the doorway and the slug re-
moved from King's body is puzzling. The 
police and prosecution claimed the bullet 
was fired from the abandoned rifle. How-
ever, in testimony presented at Ray's 
trial. these questions were left unans-
wered. 

Assistant Attorney-General James C. 
Beasley entered little material on ballis-
tics into the record. He stated: 

"Mr. Robert A. Frazier. the chief of the 
Firearms Identification Unit of the FBI 
with 27 years experience would testify to 
the firing of this rifle. that has been here 
to introduced. He examined the car-
tridges, the hull from the chamber of this 
rifle. the slug removed from the body of 
Dr. Martin Luther King. Jr.. and would 
testify to the conclusions as. . 

Mt this point, I will paragraph the re-
marks of Asst. Attorney-General Beasley 
and add the comments of a respected att-
orney who specializes in criminal law.) 

• "The death slug was identical in all 
physical characteristics to the five loaded 
_30-aught-6 cartridges found in the bag in 
front of Canipes.-  said Beasley. (Com-
ment: "They are admitting that one rifle 
slug is like another one.-) 

• "The cartridge (Editor's Note: This 
was found on the bathroom floor of the 
roominghouse) had in fact been fired in 
this .30-aught-6 rifle." (Comment: "But 
he isn't saying anything about ballis-
tics.") 

• "That the death slug removed from 
the body contained land and groove im-
pressions consistent with those present in 
the barrel of the rifle.-  (Comm'ent: "Bal-
listics is a precise. positive science. He is 
not saying the bullet was fired from the 
rifle. The land and CrIVOlie marks on any 
rifle bullet are consistent with those from 
any other rifle barrel. They are not a posi-
tive ballistics match. I'd love to have this 
on cross-examination.-1 

We will leave the courtroom and turn 
to Mr. Art Hanes. Ray's ex-attorney, for 
his information on ballistics. Hanes says. 
-The .30-06 rifle found in the doorway 
was not the rifle used to kill Martin Lu-
ther King and the FBI knows it." 

Mt. Hanes, a former agent for the FBI 

is an experienced trial lawyer. He has ex-
amined the bullet removed from Dr. 
King's body. "The slug had enough mark-
ings on it to be traced to the murder 
weapon." he said. "A kid could have 
traced it." 

Hanes reports that Ray and a "contact 
marl-  took the rifle to Memphis. Ray 
thought he was showing the rifle to Cu-
ban exiles who were interested in pur-
chasing or stealing rifles. "The contact 
man abandoned the rifle. which had 
Ray's fingerprints on it. on the street so 
that Ray would be the fall guy in the 
murder.-  Hanes said. 

If Ray was the "fall guy" in a con-
spiracy. this would mean he was con-
tacted by one or more persons while he 
was in Memphis. 

RENFRO HAYS INTRODUCES NEW 
WITNESS NO_ 4 

The three men in Ray's room: "Jack" 
is he pseudonym of a well-known skid 
row character and member of the Mem-
phis underworld. Renfro Hays and I 
found Jack standing beside the fountain 
in Court Square in Memphis. He grinned 
easily over yellowed teeth and his breath 
smelled like warmed over death. 

"Use been on a bender for a couple of 
weeks." he drawled."Don't breathe deep-
ly if you're standing downwind.-  

Jack is a friend of Charlie Stephens. 
He also knew Commodore Stewart, who 
formerly lived in room 5B at the rooming-
house, the room that James Earl Ray 
rented. 

"Old Commodore died on March 29th. 
I was on another drunk then," slack said. 
"1 was bumming around South Main_ I 
was pretty looped up one night and, in-
stead of going home, I just walked up-
stairs at 422 Iris and slept in the Com-
modores room. There was a useless little 
latch on the door. A baby could open it. 
Charlie Stephens knew I was sleeping 
there. I stayed one or two nights. The 
landlady never knew about it. 

"If you've been over there, you know 
the room where Commodore lived was on 
the side away from the lobby. All I had to 
do was walk upstairs. It was easy to avoid 
the landlady," said Jack_ 

Jack was still cruising the bars on the 
fatal afternoon of April 4th. "I decided to 
take a nap in Commodore's room. I 
walked up to the roominghouse. I opened 
the door and saw three men inside the 
room." he continued. "I figured the land-
lady had rented the room. So I excused 
myself and got the hell out of there. I 
didn't want any trouble." 

Could he identify the men? Was James 
Earl Ray in the room? Jack shrugged. "I 
was drinking. It could have been the 
President and I wouldn't have recognized 
him." 

How were they dressed? "Nothing spe-
cial. I slammed that door as soon as 1 
opened it," Jack replied: "I saw three 
men. I didn't get a very good look." 

Why didn't he go to the authorities af-
ter Dr. King was murdered? "I have a 
record as long as your arm. I was run out 
of one state because there was a dis• 
agreement over a card game and four men 
in a room with me were perforated with 
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bullets. l had a hard time convincing the 
judge and jury that it was self-defense." 

Would he sign a statement about the 
incident? -No. Absolutely not," Jack 
said. -I was planning to go into court 
with Art Hanes and Renfro. They con-
vinced me that it was my duty. Now. I'm 
not getting messed up. Ray is pulling a 
long 99 years in Nashville. He'll stay 
there until he walks out into the prison 
yard. Then, they'll carry him out in a 
Pine box. That's the word around town." 

After he obtained the story of the three 
men in the room from Jack. Renfro Hays 
had subsequent conversations with his 
informant. He was especially intrigued by 
a chance remark Jack made one evening. 
"Jack asked me one night if I was con-
fused by the empty cartridge found in the 
bathroom." Hays related. "This was. and 
still is, one of the most puzzling parts of 
the assassination. There was no shell in 
the gun when it was found on the street. 
This meant that if he did the shooting. 
Ray put only one bullet into the rifle. It 
doesn't make sense for a man with a re-
peating rifle to leave five other shells in 
his travel bag. 

"With only a single bullet in the gun, 
would an assassin stop. eject the empty 
cartridge in the bathroom and then 
leave?" Hays asked_ "Would you stop and 
eject an empty shell if you knew there 
wasn't another bullet in the gun? Would 
an assassin try a hard shot with only one 
bullet?" 

Jack hinted to the private detective 
that he knew whit placed the empty shell 
in the bathroom. "I could never get the 
rest of the story from him" Hays stated. 
"Art Hanes and I know the cartridge was 
fired in the rifle. But, the slug taken from 
Dr. King's body didn't come from the 
rifle. Consistent is not a positive ballistics 
test." 

Jack would be a very unreliable witness 
in a courtroom. At this late date, he 
might claim "I don't know nothing" and 
remain silent on his brief encounter with 
the three men he claims to have seen in 
Rays room. 

RENFRO HAYS INTRODUCES NEW 
WITNESS NO. 5 

The man in the bushes: "Buttermilk 
Buford-  is the pseudonym of a tall, gaunt 
old man who roams the back alleys of 
Memphis, walking with a pained shuffle 
as his dark, bird-like eyes glance over the 
world. His thin hands probe the garbage 
cans for something that can he sold. 
Once. he was a star football player for 
"ole Miss." but the cheers of the Satur-
day crowds are a dim memory for a lonely 
old man, 

He made the following statement to 
Renfro Hays on what he saw of the assas-
sination: 

"Statement of 'Buttermilk Buford.' 
male. white, age 66, taken on August 25. 
1968 in Memphis. Shelby County. Ten-
nessee: 

"My name is 'George Buford' and I am 
also known as 'Buttermilk Buford'. 1 live 
at 422 14 South Main Street. Memphis. 
I have not worked for the last three years 
because of a stroke, .1 was living at 422 
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South Main on April 4. 1968. On that 
afternoon I was sitting out on the vacant 
lot behind the rooming house with --
---- and another man who works on 
the river. We were sitting there on some 
cardboard next to some bushes. watching 
the people over at the Lorraine Motel as 
there was a lot going on over there. 

"Just before 6 o'clock. --- and the 
other fellow left but -- was supposed 
to come back. Then, two M. C. (two color-
ed men) standing on the ground at the 
Lorraine Motel started calling up asking 
for someone 'to get Dr. King to the door.' 
A man. I guess he was Dr. King. came out 
the door and came to the rail and started 
talking to these men on the ground. 

"At the same time I heard someone 
walking behind me from the other side of 
the bushes. I thought it was ---
------ coming back and I didn't 
even look around. Then. there was a loud 
shot from the bushes right beside me. I 
looked around and saw this man running 
away, north. He was about my size and 
he must have been young because he 
moved fast. He had on dark clothes with 
a high necked white sweater. He had a 
rifle or shotgun in his hand. When he got 
to the northwest corner of the lot. he took 
the stock off his gun and threw it in some 
bushes and put the barrel under his jack• 
et. Then, he stepped down onto the side-
walk_ 

-Es eryone was running to the motel 
then and he just walked on away from 
there. I got up and walked back up to the 
street and up to my room. Later that 
night the police came and took us all 
down to the station. I told a detective 
what I saw and he called me a damned 
liar. When they talked to me again I told 
them I didn't know anything. I never got 
around to telling them where the run 
stock was. 

"I have nothing to hide about this. I 
never saw that man before or since. that 
know of. If the police had treated me like 
a human being I would have told them 
everything I knew. 

"1 have read this statement of one and 
two-thirds pages and it is true to the best 
of my knowledge." 

Signed ''Buttermilk Buford' 

Solomon Jones, the chauffeur for Dr. 
King. was standing directly below the bal• 
cony when the shot struck the Negro 
leader. Jones said he saw a man "with 
something white on his face" creep down 
from the thicket of bushes across the 
street. Another man who was at the Lor-
raine Motel said that the shot "probably 
came from the thicket." He also saw a 
man leave the bushes. 

Lance t"Sweet Willie Wine") Watson. 
a leader of the Memphis Invaders, a mili-
tant black power group, informed me that 
he knew a taxi driver who also saw a man 
leave the bushes and walk away. 

I asked for the cab driver's name. 
"He's frightened." Watson replied. 

"Very frightened. It is not general knowl-
edge but one of the men in Dr. King's par 
ty has been shot at. I am doubtful that 
this man would discuss anything about 
what he saw, I'll call and ask him." 
Sweet Willie reported later that the cab 
driver did not want to discuss the ex-
nerience. 
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The statement from Buttermilk Buford 
and from Solomon Jones, indicates there 
was a gunman in the bushes. 

Mr. Buford said that the gunman broke 
down his gun and threw the stock in some 
bushes. A gun stock was later found in a 
pile of junk in the vacant lot. This Run 
stock is now in a Memphis bank mutt. It 
was carefully handled and to date, has 
not been dusted for fingerprints. The man 
who has the gun stock said he will deliver 
this evidence to the -authorities f consid• 
er proper and at the right time." 

The fake radio broadcast: "What are 
the two easiest items to trace in this coun-
try?" Renfro Hays asked me during our 
investigation. He then answered his own 
question. "A gun and an automobile. 
Ray's gun was very conveniently dropped 
at the scene of the assassination. Next. 
the police radio was penetrated with fake 
reports on a white Mustang. Then, there 
is the enigma of the Civilian Band broad-
cast which the police said was a 'prank' 
pulled off by a kid who lived back of the 
International Harvester plant." 

Hays refused to believe in coincidence. 
"It was extremely coincidental that a kid 
would use a white Mustang in a fake 
broadcast. It is even more of a coinci-
dence when you consider that the other 
car involved was a 1966 blue Pontiac au-
tomobile. One of the top officials in the 
police department drove a car like that. 
Every policeman in Memphis thought 
their boss was chasing down the killer. 
They headed out there as fast as pos-
sible." 

RENFRO HAYS LNTRODUCES NEW 
WITNESS NO. 6 

The fake broadcast was actually made 
from a fixed base citizen's band trans-
mitter located at a Memphis business 
firm. "My client was in a certain place on 
a routine errand,-  a Memphis attorney 
informed me. "Just by accident. he over-
heard a telephone conversation by the 
owner of that business. The man said: 
'Kill the sonofahitch tonight and my 
brother in New Orleans will pay you off.-  

The attorney refused to reveal the 
name of his client, He asked that his own 
name not be mentioned. "Our lives could 
be jeopardized if this was publicized," the 
attorney said. 

However. Renfro Hays has inter-
rogated the reluctant witness. "He also 
overheard the fake CB broadcast from 
this same business firm." Renfro said. 
"He couldn't leave until the broadcast 
was completed. He saw two men get into 
a Cadillac sedan with Louisiana plates 
and drive away. They were the two men 
who made the broadcast. he said." 

Other deaths: Lorraine Bailey was the 
manager of the Lorraine Motel, where Dr. 
King was staying when he was assassi-
nated. Three hours after King's death. 
Mrs. Bailey ruptured a blood vessel. he-
morrhaged and died. Walter Bailey. own-
er of the Lorraine Motel, is not satisfied 
that her death was an accident. 

"She was a strong. healthy woman... he 
said. ''There is always the possibility that 
she saw something she shouldn't have 
seen. Maybe she didn't even realize it was  

important. There was so muc h happening 
then that we don't know what might 
have occurred." 

Commodore Stewart occupied apart. 
ment No. 5. which was the room Ray ren-
ted. Commodore Stewart died on the 
same day that James Earl Ray purchased 
the rifle in Birmingham. March 29. 1968. 

There were two separate entrances into 
the roominghouse. James Earl Ray 
turned down a room overlooking Main 
Street and asked the landlady, Mrs. Bes-
sie Brewer. for a sleeping room. He was 
satisfied with the room formerly occupied 
by Mr. Stewart. 

"The area where Ray's room was lo-
cated is in a part of the building occupied 
by permanent guests," Renfro Hays ex-
plained. "There had not been a vacancy 
over there in months. Commodore was 
old, and he could have died a natural 
death. But he died at a very convenient 
time." 

Renfro T. Hays and I are now in- 
vestigating the possible murder of a wom• 
an who was linked to the case. Several 
people have claimed she was savagely 
beaten shortly before her body was found 
in a vacant lot beside Young's Cafe in 
Memphis. These witnesses claim they can 
identify the man who beat up the woman. 
We are continuing our investigation. 

The red lettered numbers: "This was a 
well•planned conspiracy and that after-
noon in Memphis was almost like a stage 
play. People were moved around and 
brought into town to play their roles.. Ray 
had the role of the patsy. the fall guy. It 
was necessary to establish his presence in 
Memphis. He was to rent the room be-
cause this would further throw guilt upon 
him." Hays said. 

"Someone in Memphis knew that room 
number 5 was vacant in the rooming-
house." Hays continued_ "They told Ray 
to follow instructions." 

Ray was given these instructions: 
1) He was to drive down South Main 

Street from the business section until he 
arrived at Jim's Grille. 

2) He was to go upstairs and rent a 
sleeping room above the restaurant. 

3) He was then to come back down-
stairs and enter Jim's Grille. He was to 
write the room number in red pencil on 
the wall beside the telephone. 

"Writing down the room number on 
the wall was a safety precaution," Hays 
explained. "If room number five hap-
pened to have been rented, this gave them 
a measure of safety. It also allowed the 
conspirators to go directly to the room 
Ray had rented without having to inquire 
at the desk.-  

Following these instructions. Ray 
drove down South Main Street looking 
for Jim's Grille. He had barely left the 
business district when he spotted a sign 
reading -Jim's Club,-  a popular tavern in 
Memphis. Ray wheeled his Mustang to 
the curb and entered Jim's Club. ordered 
a beer and asked about renting a room 
over the tavern. 

"When they told Ray there were no 
rooms rented at .Jim's Club. he almost 
Panicked.-  Hays recalled. "He kept in-
sisting someone had told him there was a 
room vacant above the club. Finally, one 
of the customers in the tavern informed 

(Continued on page 80.i 
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him that he probably was confusing Jim's 
Club with Jim's Grille... 

Ray was given directions to the correct 
rooming house. a couple of blocks down 
the street. "He rented the room above 
Jim's Grille," Hays continued. -How-
ever, he did not come downstairs and 
write the number on the phone wall at 
Jim's Grille. He drove all the way hack to 
Jim's Club and wrote the number 'five' 
on the wall by the phone there." 

"Even in making his mistake, he still 
went hack to the wrong place and put the 
red letter number on the wall." said 
Hays_ Meanwhile. the assassins were go-
ing in and out of Jim's Grille and vainly 
searching for the room number supposed 
to be written beside the phone. 

"Finally. one of them got up the cour-
age, walked upstairs and knocked on 
Ray's room door," said Hays. 

The red-lettered numeral is still on the 
wall in Jim's Club. It is still identifiable. 
although it is surrounded by dozens of 
black-pencilled phone numbers_ "I al-
ways think of this episode when some 
writer mentions Ray's alleged native cun-
ning in being the lone assassin." Hays re-
marked. "He couldn't distinguish Jim's 
Grille from Jim's Club. Then, when he 
did Fret straightened out, he still ran back 
to write the number on the wall at the 
wrong place." 

There are even rumors in Memphis to-
day that the authorities were part of the 
conspiracy. There was intense pressure to 
convict Ray, but it came from powerful 

Memphis business interests. Shoppers 
have shunned the downtown stores since 
the death of Dr. King and the drop in 
business volume has been drastic. 
Wealthy civic leaders worried privately 
about "a reputation like Dallas" and 
breathed grateful sighs of thanks when 
Ray pleaded guilty to murder. 

Memphis is a fearful city today. tense 
with the anxious expectation of sudden 
racial violence. In my many weeks in 
Memphis. I did not find a single person 
who believed Ray acted alone—except for 
a few attorneys on the prosecution team. 

Despite the many reams of newspaper 
copy and magazine articles written on 
James Earl Ray. the true story of who 
killed Dr. Martin Luther King Jr. has yet 
to be written. 	 * THE SAD 

TREASURE FLEET OF HURRICANE ALLEY 
!Continued from page 40) 

an immense flock of gaudy tropical water-
fowl, the great fleet moved out across the 
rippling bay. 

No more scope for the whole width of 
the mighty Atlantic Ocean—next port, 
Cadiz, home, and a royal welcome for the 
treasure-bearers. Many a Spanish heart 
sailed after them, longed to accompany 
them back to that homeland which 

seemed so alluring to exiles in these far-
away island colonies of Hispaniola. 

The breeze held west-southwest. All 
night the fleet moved easily along on its 
northeasterly course. to clear the last eas-
terly outposts of the Bahama Islands and 
then, as straight as weather would per-
mit. they headed for the southern coast of 
Spain. 

A hundred miles north of Puerto Plata, 
thousands of reefs, islands, cays and rocks 
were known to lie in wait for an unwary 
ship, The Almirante wanted none of it_ 
His course was plotted to give these "boil-
ers" a wide berth. Feeling quite secure on 
that score, he began to look ahead—to 
Spain, to the Court, to his powerful 
friends, to his own future career. 

Then the wind died out—quite sud-
denly. The bright blue sky disappeared 
beneath a spreading veil of formless cloud 
within a few short hours. Then it began 
to blow again. this time from the north-
east, a steady. increasing wind that whis-

tled through the rigging with shrill threat 
of greater violence to come. The naviga-
tor's face grew anxious: seamen glanced 
at each other and muttered apprehensive-
ly—they knew only teo well what was 
loose upon the waters. As the surly swells 
crested ominously. daylight turned to 
darkness and the binnacle lamps on the 
galleons had to be lit. It was only noon. 
but the universe for the Plata Flota was 
turning to a long, long night. 

In a few short hours the hurricane 
struck full force_ The galleons had bared 
their masts and spars dawn to close-
reefed main-topsails, yet the force of the 
wind tore at the fragments of the can-
vas and the shrouds like some ravening 
wild beast. Moments later they dis-
appeared. flashing over the galleons like a 
scattering of torn paper, leaving only 
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their bolt-ropes behind. Topsails ex-
ploded like cannon shots. 

Then, suddenly, there were roaring 
crashes as the ships of the fleet, one after 
another, struck against the unseen coral 
reefs: great jagged pinnacles. The ships 
rose high in the air, bobbed like corks 
among the combers. spun crazily. Their 
bows were smashed and shattered as they 
pounded themselves to destruction. 

One by one. the galleons began to sink. 
Plunging in among the reefs, all the ships 
but one disappeared below the surface. 
Galleons and men alike went to the bot-
tom. to lie rotting among the Silver 
Shoals, nearly 100 miles from any land. 

However, Capt. Francisco de Guerrez. 
the Almirante, somehow weathered the 
hurricane. Days later he brought his bat-
tered La Sanrissima Trinidad into Puerto 
de la Plata, crushed and broken, many of 
her crew dead or injured or missing. As 
was customary, he was held for trial by 
court-martial_ Later he was exonerated. 
the catastrophe being held an Act of God. 

With $21.000,000 in gold. silver and 
gems still stuffed in their oaken chests, 
the galleons of the great Plato Plata lay 
dark and cold under the sea for many 
years. unseen and forgotten among the 
coral, the seaarrowth. the sharks. 

Then, 44 years later. hard•ftsted 
Phipps came along. to wrest nearly 

$1,500.000 from one hulk of that ill-fated 
fleet of treasure, in a spectacular, primi-
tive salvage operation.. . 

It was Feb, 2, 1651—eight years after 
the ill-fated Spanish Plata Rota had 
gone down to its final anchorage that in 
the tiny logging settlement of Pemaquid 
!now Bristol). Maine. William—the 21st 
child of a pioneer family of 26 chil-
dren—was horn to James and Mary 
Phipps, poor and obscure settlers who 
had come over from their native shores of 
England to better their fortunes. 

William was raised as a poor shepherd 
boy. He underwent all the hardships of 
that new country until he was 18 years 
old, when he decided that the care of the 
farm and the sheep might safely be left to  

his 20 brothers and live sisters. He ap-
prenticed himself to a shipwright. then, 
after learning the trade. worked for sev-
eral years in and around Boston. During 

this period he met and married the 
daughter of Capt. Roger Spencer, Mary 
Spencer Hull, the widow of the famous 
New England shipbuilder. John Hull. 

Shortly after his marriage. William 
Phipps became a ship's master in his own 
right and commanded a sailing sloop, car-
rying codfish and pine boards to the West 
Indies and returning with cargoes of 
slaves and molasses, or crossing to Vir-
ginia for tobacco. However. young Phipps 
had no notion of remaining a "beggarly 
New England trading skipper" and he 
"would frequently tell his wife that he 
should yet someday be a Captain of a 
King's Ship: that he should come to have 
the command of better men than was now 
accounted himself. and that he would be 
the owner of a faire brick house in the 
Green Lane of North Boston." 

While the young skipper was on his nu-
merous West Indies' trading voyages he 
met many sea rovers who talked of trea-
sure-laden wrecks, and among the tav-
erns of the Boston waterfront he picked 
up rumors of many a silver-laden Spanish 
galleon that had smashed her timbers on 
this or that low-lying reef of the Bahama 
Passage_ He listened to these tales and of-
ten retold them to his friends in his vain, 
blustering and most profane descriptive 
manner. He busied himself with picking 
up such information until he was primed 
to make a voyage of discovery on his own 
at a later period. 

With youthful dreams such as these, 
young Phipps grew to manhood: became 
tall. broad and stout, of reddish com-
plexion, a stubborn and courageous mari-
ner, with a talent for capturing the imagi-
nation of others. 

One of his earliest resolutions was to 
become rich, and to some extent he ful-
filled a part of this ambition by his mar-
riage to the wealthy widow, Mary Spen-
cer Hull. But he was not satisfied. Now a 
ship's master, 33 years old. and more dee-
ply interested in the golden saga of the 
lost Spanish Plata Rota than ever, he de-
termined to fulfill, if possible. his ambi-
tions in searching for this fabuloms sun-
ken treasure. 

To transform his dream into a reality. 
he needed a large ship, well armed and 

(Cuntinued an page 82) 


